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V Walne Zgromadzenie Geodezyjnej Izby Gospodarczej – Bia³obrzegi 9-10 maja

Kup¹, moœci panowie
Nad Zalew Zegrzyñski zjechali na pocz¹tku
maja przedstawiciele geodezyjnego samo-
rz¹du gospodarczego. Spotkali siê, by pod-
sumowaæ swoje dokonania z ostatniego ro-
ku, radziæ nad zadaniami na rok nastêpny i
wybraæ nowe w³adze na kolejn¹ piêciolet-
ni¹ kadencjê.

M arek Ziemak, przewodnicz¹cy Izby,
po zwo³aniu Zgromadzenia w

drugim terminie, z³o¿y³ sprawozdanie
z dzia³alnoœci Rady i Biura GIG. Obszer-
ny skrót tego wyst¹pienia publikujemy
obok. Wœród goœci Izby znalaz³ siê Józef
Racki, G³ówny Geodeta Kraju. Zarysowa³
on przed zebranymi plan dzia³ania GU-
GiK-u. W obecnoœci prezesa wywi¹za³a

siê o¿ywiona dyskusja, w trakcie której
z sali pada³y niejednokrotnie sprzeczne
postulaty. Na przyk³ad zaproponowano
wprowadzenie koncesji na dzia³alnoœæ
geodezyjn¹. Oponenci natychmiast
odpowiedzieli, ¿e nie nale¿y dawaæ
urzêdnikom zbyt du¿o w³adzy. I s³usznie.

Pojawi³y siê te¿ g³osy, ¿e uprawnienia
zawodowe przyznawane s¹ wed³ug zbyt
liberalnych zasad, ¿e w du¿ych pracach
geodezyjnych wskazany jest udzia³
inspektora i ¿e dobrze by³oby mieæ prawo
wykonywaæ prace w krajach Unii
Europejskiej. Prezes ze zdziwieniem
przyj¹³ informacje o nieprawid³oœciach
w oœrodkach dokumentacji. Jednak naj-
wiêcej emocji wzbudzi³ opracowany
przez Romana Kasprzaka projekt rozpo-
rz¹dzenia w sprawie op³at za us³ugi OD-
GiK [GEODETA str. 45-50]. Nie bez echa
pozosta³y te¿ porozumienia ABiEA z wo-
jewodami, poruczaj¹ce tym ostatnim
(a faktycznie WBGiTR-om) przeprowa-
dzenie akcji wykupu terenów pod auto-
strady. Zdecydowane stanowisko GIG
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w tej sprawie nie doprowadzi³o wpraw-
dzie do ca³kowitego wycofania siê ABiEA
z tego w¹tpliwego rozwi¹zania, ale w ka¿-
dym razie fina³ sprawy w Trybunale Kon-
stytucyjnym wskazuje, ¿e nie jest ona tak
czysta, jak pocz¹tkowo s¹dzi³a ABiEA.
Walne Zgromadzenie uzna³o, ¿e dobrze
by³oby skierowaæ do premiera interpe-
lacjê poselsk¹ w sprawie naruszenia usta-
wy o zamówieniach publicznych w zakre-
sie zlecania prac geodezyjnych przez
ABiEA. W uchwale zobowi¹za³o Radê
GIG do podjêcia stosownych kroków. Je-
szcze raz okazuje siê, ¿e dzia³aj¹c w gru-
pie osi¹gn¹æ mo¿emy wiêcej ni¿ w poje-
dynkê, nie mówi¹c o tym, ¿e z organi-
zacj¹ tak¹ jak Geodezyjna Izba Gospo-
darcza „w³adza” rozmawia inaczej ni¿
z Jasiem Kowalskim.
Walne Zgromadzenie podjê³o decyzje
o zmianach w statucie. Mia³y one charak-
ter kosmetyczny, ale nie by³y ca³kiem bez
znaczenia. Przewodnicz¹cy GIG zosta³ prze-
mianowany na prezesa, a Walne Zgroma-
dzenie odbywaæ siê bêdzie nie wiosn¹ ka¿-
dego roku, ale w dowolnym terminie raz
w roku. Ten drugi zabieg umo¿liwi zorga-
nizowanie kolejnego spotkania w Katowi-
cach w czasie IV Targów Geodezji. Po-
zwoli to uczestnikom tych imprez upiec
dwie pieczenie przy jednym ogniu. Nawia-
sem mówi¹c, sprawa targów okaza³a siê
kolejnym tematem wzbudzaj¹cym ¿ywe za-
interesowanie. Obok targów dla geodetów
(mo¿na na nich kupiæ sprzêt i oprogramo-
wanie) wiele osób wskazywa³o na potrzebê
organizacji targów us³ug geodezyjnych. Ot-
warte pozosta³o pytanie, jak „zwabiæ” tê
drug¹ stronê, czyli zwiedzaj¹cych...
Prezesem Izby na kolejn¹ kadencjê zosta³
Marek Ziemak. Walne Zgromadzenie zo-
bowi¹za³o Radê GIG do wyst¹pienia do
GUGiK-u o przeprowadzenie weryfikacji
zasad przyznawania uprawnieñ zawodo-
wych, a tak¿e o ustalenie zasad zawiera-
nia umów z inwestorami zewnêtrznymi
rozwoju zasobu geodezyjno-kartograficz-
nego z upowa¿nieniem zarz¹dzaj¹cego za-
sobem do zaci¹gania odpowiednich zobo-
wi¹zañ. Ponadto Rada GIG zosta³a zobo-
wi¹zana do przekazywania GUGiK-owi
informacji o przypadkach nieprawid³o-
woœci, kiedy np. ODGiK-i wystêpuj¹ na
przetargach na prace geodezyjne lub wo-
jewodowie wydaj¹ zarz¹dzenia w¹tpliwe
co do zgodnoœci z obowi¹zuj¹cym pra-
wem. Walne Zgromadzenie GIG opowie-
dzia³o siê za dobrowolnoœci¹ przynale¿-
noœci firm do izb gospodarczych oraz za
równoprawnym istnieniem  izb bran¿o-
wych i regionalnych.

Katarzyna Paku³a-Kwieciñska

13 wrzeœnia 1994 r. Izba zosta³a wpisana do rejestru

Izb Gospodarczych XVI Wydzia³u S¹du Rejestrowe-

go w Warszawie. Powo³ano 5 przedstawicielstw re-

gionalnych: w Katowicach, Opolu, Sieradzu, Przemy-

œlu i Warszawie. W czasie trwania pierwszej kadencji

Rada Izby obradowa³a 11 razy, zbieraj¹c siê regular-

nie raz na kwarta³ zgodnie z wymogiem statutu, a po-

nadto odby³y siê cztery Walne Zgromadzenia cz³on-

ków Izby (ze zgromadzeniem za³o¿ycielskim w³¹cz-

nie). Rada podjê³a ogó³em 57 uchwa³. Cz³onkowie

Izby byli na bie¿¹co informowani o przebiegu dzia³al-

noœci Izby poprzez wydawany przez Biuro Izby Biule-

tyn; ³¹cznie zredagowano 15 numerów. W momencie

rejestracji Izba liczy³a 105 cz³onków-za³o¿ycieli. Ich

liczba pocz¹tkowo wzros³a do 168, a po kolejnych

wykluczeniach z powodu niep³acenia sk³adek cz³on-

kowskich oraz po przyjêciu 15 nowych firm stan obec-

ny wynosi 127 cz³onków.

W sprawozdaniu ujêta zostanie jedynie dzia³alnoœæ

w okresie po IV Walnym Zgromadzeniu (tj. po 16

maja 1996 r.); poprzednia ka¿dorazowo by³a treœci¹

sprawozdañ przedk³adanych na kolejnych Walnych

Zgromadzeniach Izby.

Dzia³alnoœæ opiniodawcza
Przez ostatnie dwa lata Izba popiera³a ideê utworze-

nia G³ównego Urzêdu Geodezji i Kartografii. Zasadni-

cze problemy nurtuj¹ce cz³onków Izby by³y w 1996

roku w rozmowach z G³ównym Geodet¹ Kraju odk³a-

dane do momentu utworzenia GUGiK.

Po jego utworzeniu Rada Izby zaprosi³a nowo powo-

³anego G³ównego Geodetê Kraju Józefa Rackiego

oraz wiceprezesa Jerzego Albina na spotkanie. Przed-

stawiliœmy kierownictwu Urzêdu problemy nurtuj¹ce

wykonawstwo geodezyjne, w tym przede wszystkim

sprawê zasad dzia³ania WBGiTR-ów, tzn. dotacji bu-

d¿etowych dla tych biur i ich udzia³u w wolnym rynku

robót geodezyjnych oraz systemu op³at za us³ugi OD-

GiK. Dowiedzieliœmy siê, ¿e sprawy wspó³pracy no-

wego urzêdu z Ministerstwem Rolnictwa bêd¹ oma-

wiane pomiêdzy tymi instytucjami w najbli¿szych mie-

si¹cach. Z informacji tej wyniknê³o te¿ niestety, ¿e

nowy urz¹d nie ma jednoznacznie obejmowaæ swoi-

mi kompetencjami geodezji dla terenów rolnych, w tym

oczywiœcie dzia³alnoœci WBGiTR-ów. W drugiej spra-

wie uzyskaliœmy obietnicê, ¿e urz¹d pilnie powo³a

komisjê dla opracowania rozporz¹dzenia o op³atach

za us³ugi ODGiK-ów i ¿e zostanie do niej zaproszony

przedstawiciel Izby. Rada Izby ze swojej strony zobo-

wi¹za³a siê przedstawiæ w³asny projekt systemu op³at.

Na przestrzeni ostatniego roku Izba opiniowa³a, za

poœrednictwem upowa¿nionych firm b¹dŸ ekspertów

desygnowanych do pracy w zespo³ach powo³ywanych

przez GGK lub zainteresowane ministerstwa, tworze-

nie poni¿szych aktów prawnych:

– zarz¹dzenie ministra gospodarki przestrzennej i bu-

downictwa o rozgraniczaniu nieruchomoœci,

– rozporz¹dzenie ministrów gospodarki przestrzennej

i budownictwa oraz rolnictwa i gospodarki ¿ywnoœcio-

wej o ewidencji gruntów,

– rozporz¹dzenie ministra gospodarki przestrzennej

i budownictwa o ochronie znaków geodezyjnych.

Wszystkie te akty prawne zosta³y ju¿ wprowadzone

do stosowania.

Inne zagadnienia
Po IV Walnym Zgromadzeniu Rada Izby podjê³a wie-

le dzia³añ maj¹cych za cel poprawê warunków dzia-

³alnoœci firm geodezyjnych. I tak:

1. Wyst¹piliœmy do wszystkich prezesów s¹dów wo-

jewódzkich, tam, gdzie dzia³aj¹ firmy geodezyjne zrze-

szone w Izbie, z wnioskami o u³atwienie wykonaw-

com robót geodezyjnych dostêpu do archiwów akt

Skrót sprawozdania
z dzia³alnoœci Rady i Biura GIG
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